
Panie i Panowie Senatorowie prace nad projektowaną ustawą nie powinny ograniczać się 

tylko do kobiet z rocznika 1953 , lecz do wszystkich osób urodzonych w latach 1049-1952 , 

które przeszły na emeryturę na podstawie art. 46 ustawy emerytalnej, które odchodząc na 

wcześniejszą emeryturę nie miały świadomości ,że za kilka lat spowoduje to pomniejszenie 

podstawy przy obliczaniu emerytury powszechnej. Emerytki te warunki do przyznania 

emerytury powszechnej spełniły przed wejściem w życie niekorzystnej zmiany ustawy 

emerytalnej . ZUS do ustalania uprawnień do emerytury i obliczania jej wysokości stosuje 

datę złożenia wniosku o emeryturę . Tymczasem wyrok Sądu Najwyższego z dnia 4 września 

1914 r. o sygn. akt I UK 19 /14 , stwierdza ,ze w jeśli w ustawie zmieniającej nie ma przepisu 

ekstraordynaryjnego, który wyłączałby podstawową zasadę ustawy emerytalnej Art. 100 ust 1 

, tj. że prawo do renty / emerytury / powstaje ex lege z dniem spełnienia wszystkich 

warunków. Takiej regulacji odnoszącej się do ubezpieczonych , którzy prawo do renty / 

emerytury/ nabyli z mocy prawa , choć nie wystąpili o wypłatę świadczeń / art. 129 ust. 1 / w 

ustawie nowelizacyjnej nie ma . Nowa ustawa nie może pozbawiać ubezpieczonego prawa , 

które nabył na mocy poprzedniej regulacji / ustawy /. Tłumaczy to tym samym dlaczego nie 

jest uprawniona wykładnia , że rozstrzygające znaczenie ma stan prawny z chwili złożenia 

wniosku albo wydania decyzji przez organ rentowy , gdyż organ rentowy związany był 

zasadą z art. 100 ust. 1 ustawy emerytalnej . Zgodnie z orzecznictwem Trybunału 

Konstytucyjnego w sferze praw emerytalno-rentowych zasadą ochrony praw nabytych objęte 

są zarówno prawa nabyte w drodze skonkretyzowanych decyzji przyznających świadczenia , 

jak i prawa nabyte in abstracto zgodnie z ustawą przed zgłoszeniem wniosku . Tak brzmi 

uzasadnienie do wyroku , dlaczego więc ZUS , stawia się ponad prawem , i interpretuje je na 

swój sposób. Dlatego ważne jest abyście Państwo Senatorowie w projektowanej ustawie 

podjęli tę sprawę , aby problem ust 1 b art 25 ustawy emerytalnej został raz na zawsze 

rozwiązany , bez szkody dla emerytów . Z poważaniem . E.T. 


